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از پــس مواضع ظریــف درباره جنگ غــزه اینگونه 
برداشت می شــود که ایران درصدد دخالت مستقیم 
در جنگ است و بخش های مختلف نظام بر سر انجام 

دادن یا ندادن این کار دچار درگیری شده اند!
ســکانس اول؛ 12 آذر 92 محمدجواد ظریف که در 
آستانه روز دانشــجو در دانشگاه تهران حضور یافته 
بود در میان شــلوغی و هیجان جلسه به ناگاه گفت: 
»آیا فکر کردید آمریکا که می تواند با یک بمب، تمام 
سیستم دفاعی ما را از کار بیندازد از سیستم دفاعی 

ما می ترسد؟ یا از مردم ما می ترسد؟...«.
ســکانس دوم؛ 13 مــرداد 94 ظریف در پاســخ به 
دغدغــه دکتر ایزدی، مبنی بر تضمین اجرای برجام 
و الزام آور نبودن توافق بــرای دولت بعدی آمریکا و 
تهدیــد ترامپ به خروج از آن، با لحنی کنایی گفت: 
»الان رئیس جمهــوری بعــدی آمریــکا می خواهد 
تحریم هــا را با یک امضا برگردانــد. خوب برگرداند. 

چه کسی در دنیا اجرا می کند؟...«
سکانس سوم؛ 6 اســفند 97 ظریف همزمان با سفر 
بشار اسد به ایران و در اوج موفقیت منطقه ای ایران 
و افزایش اقتــدار محور مقاومت، به بهانه بی اطلاعی 
از این ســفر استعفا می دهد و حاشــیه بزرگی به پا 
می کند که مورد سوءاســتفاده رژیم صهیونیستی و 

آمریکا قرار می گیرد.
ســکانس چهارم؛ 5اردیبهشــت 1400 و در انتهای 
دوران وزارت، ظریــف بــه انتقاد از سیاســت های 
منطقه ای کشــور و رویکردهای ســردار ســلیمانی 
می پردازد و با طرح دوگانه »میدان و دیپلماســی« 
سبب خوشحالی و تحســین جریان ها و شبکه های 
بیگانه و معاند و اختلاف و شــکاف در میان اقشــار 

مختلف در داخل کشور می شود.
ســکانس پنجم؛ 16آبان 1402 ظریف در نشســت 
کانون وکلا در مورد فلسطین و درباره موضوع جنگ 
در غزه می گوید: »اگر پای ایران را به وســط معرکه 
جنگ بکشانند، برای هیچ کدام از مقام های حاکمیتی 
اتفاقی رخ نخواهد داد؛ آنی که بمب می خورد، از بین 

می رود و تحریم می شود، مردم ایران هستند.«
ســکانس ششــم؛ 20آبان 1402 ظریــف در یک 
گفت وگــوی مجازی با اشــاره به علت هشــدار خود 
درباره مســئله ورود ایران به جنگ در جلسه کانون 
وکلا می گویــد: »طیفی بی وقفه در حال تلاش برای 
وارد کردن ایران به جنگ اند. ازجمله نوشتن نامه به 

رهبری و تحلیل های آنچنانی...«.
مــوارد فوق بخشــی از اظهــارات و رفتارهای ظریف 
در نسبت با مســائل دفاعی و نظامی کشور و مسائل 
منطقه ای است. ظریف که همواره با پرستیژ صاحب نظر 
روابط بین الملل منتقدان خود را نواخته و درصدد القای 
ضعف دانش مســائل بین الملل در سیاســت خارجی 
کشــور بوده، در حال رکوردزنی! در هزینه سازی برای 

کشور است. در این باره نکاتی چند گفتنی است:
1-سخنان تازه ظریف به نوعی در امتداد همان نگاه 
اوســت که در ســال 92 توان دفاعی کشور را آنقدر 
ضعیف جلوه داد که با یک بمب نابود شود یا چنان به 
وفای به عهد آمریکا خوش بین بود که در یک نشست 
رسمی بر هم خوردن برجام را ناممکن خوانده بود و 
پالــس عدم آمادگی ایران برای چنین موضوعی را به 
آمریکایی ها فرســتاد. ظریف هیچ گاه پاسخ نداد که 
فرضا اگر آمریکا فقط با یک بمب می توانســت ایران 
را از بیــن ببرد، چرا بیش از 4دهه به دنبال براندازی 
با طراحی اســتراتژی و صرف وقت، هزینه هنگفت، 
حمایت از آشوب های داخلی و تقویت اپوزیسیون و... 
بوده است؟ و یا اینکه اگر آمریکا آنقدر در توافقات و 
مذاکرات خوش نیت و اخلاق مدار است، چرا به راحتی 

از برجام خارج شد؟
2-ظریف چنان در روزهای اخیر فعال شده و از خطر 
جنــگ می گوید که گویی نظــام در حال اعزام نیرو 
به غزه اســت. و نهادهای نظامی و امنیتی کشــور و 
در راس آنان شــخص رهبری بدون توجه به شرایط، 
به دنبــال دخالــت در جنگ غزه انــد. موضع گیری، 
سخنرانی، نقد مسائل کشور و مسائل جهانی از سوی 
سیاســتمداران کهنه کار، یا مقامات ســابق فی نفسه 
مذموم نیست. و حتی درصورت هم پوشانی و تطابق 
با سیاســت ها و منافع کشور بســیار پسندیده و در 
جهت تأثیرگذاری بر دولت های بیگانه و متخاصم یا 
نمایش وحدت ملی و انسجام داخلی نیز مفید است، 

به شرطی که هم راستا با سیاست های کشور باشد.
3-سخنان اخیر ظریف متأسفانه واجد ویژگی ای که 
ذکر شــد، یعنی تطابق و هم پوشانی با سیاست های 
نظام و مصالح ملی نیست. لذا سخنان وی در تقویت 
موضع کشــور یا نمایش اتحاد نیز اثری ندارد، بلکه 
به عکس پالس بســیار بدی از داخل ایران به آمریکا 
و ســایر متحدان رژیم صهیونیستی می فرستد. و آن 
پالس، القای آشــفتگی و اختلاف در ســطح نظام و 
جامعه بر سر مسئله فلسطین و یا القای تلاش ایران 

برای ورود به جنگ است.
4-از پس مواضع نامناســب ظریف درباره جنگ غزه 
اینگونه برداشت می شــود که ایران درصدد دخالت 
مستقیم در جنگ اســت و بخش های مختلف نظام 
بر ســر انجام دادن یا ندادن این کار دچار درگیری 
شــده اند! ظریف نمی گوید اگر ایــران به دنبال ورود 
مســتقیم به جنگ غزه اســت یا لااقل طیفی درون 
کشور درصدد انجام این کار با فشار آوردن و یا دادن 
تحلیــل غلط به رهبری هســتند، پس چرا رهبری، 
رئیس جمهور، وزیر خارجه و مقامات نظامی کشــور 
چندین بار رسما و صراحتا دخالت مستقیم ایران در 
عملیــات الاقصی و یا ورود به جنگ را رد کردند؟ یا 
چنین فشارهایی در سطوح نظام برای دخالت ایران 
در جنگ وجود ندارد، یا رهبــری متاثر از تحلیل و 
فشــارهای نابجا نیستند. در هر دو صورت، بیان این 
سخنان در نشست  های عمومی از سوی فردی چون 
ظریف چیزی جز هزینه ســازی و ضربه زدن چندباره 

به منافع ملی نیست.  الف

یادداشت

فرمانده کل سپاه گفت: اســرائیل دیگر نمی تواند آرامش، 
آســایش و امنیت را ببیند و اضطــراب از این به بعد جزو 

لاینفک صهیونیست هاست.
سرلشکر حســین ســلامی فرمانده کل ســپاه پاسداران 
انقلاب اســلامی دیروز در اجتماع سراســری مردم تهران 
برای حمایت از کودکان فلســطین کــه در میدان انقلاب 
و همزمان در دیگر شــهرهای کشور هم برگزار شد، اظهار 
داشــت: صمیمانه از حضور دریایی ملت بزرگ و باشــکوه 
ایران عزیز سپاســگزارم که امروز را به عنوان یک یوم الله 

برای تاریخ اسلام و ایران تبدیل کردند.
وی بیان کرد: امروز همه ایران اســلامی سرشار از محبت، 
عاطفه و غیرت دینی برای حمایت از کودکان شریف ترین 

مردمان روی زمین یعنی فلسطین عزیز است.
فرمانده کل ســپاه تصریح کرد: آنچــه در طوفان الاقصی 
اتفــاق افتاد، بازتابی از جنایت ها و ظلم های یکصد ســاله 
جنایت هــای آمریــکا، رژیم صهیونیســتی و بریتانیا علیه 
فلســطین بود و 75 ســال اســت که آنها را آواره کرده و 

امنیت و پیشرفت را از مردم فلسطین گرفته اند.
وی ادامه داد: دولت انگلســتان ســرزمین فلســطین را از 
مردم فلسطین غصب کرد و آن را در اختیار صهیونیست ها 
قرار داد و بعد از آن ماجراهایی چون قتل و کشــتار مردم 
مظلوم فلســطین رخ داد. بارها قتل عام های هولناکی علیه 
مردم فلسطین انجام شده است و همه اینها توسط اربابان 

جنایات جهانی انجام شده است.
سرلشکر سلامی تصریح کرد: مهم این است که فلسطینی ها 
هرگز نپذیرفتند که ذلیل و اسیر سیاست آمریکا و اسرائیل 

شــوند و مقاومت های قدرتمندانه هایــی صورت گرفته و 
شهادت جزو لاینفک زندگی مردم فلسطین است.

وی ادامه داد: عملیات طوفان الاقصی باطل کننده ســحر 
و جادویــی بود که صهیونیســت ها در دنیا از خود نشــان 
داده بودند. این عملیات نشــان داد که کمک های خارجی 
نمی تواند اسرائیل را از شکست نجات دهد و زمانی آمریکا 

به داد اسرائیل می رسد که دیر است.
فرمانده کل ســپاه پاســداران انقلاب اسلامی گفت: غرب، 
آمریــکا، انگلیس، فرانســه و برخــی از دولت های منافق 
یک شکست اخلاقی عظیم با ســکوت خود مقابل کشتن 
مردم بی گنــاه و محاصره غزه خوردند. آنــان باید بدانند 
کــه هیچیک از این اقدامات آنان عاملی برای جلوگیری از 

فروپاشی زودرس رژیم صهیونیستی نخواهد بود. وی افزود: 
امروز جهان در مقابل آمریکا متحد اســت و آمریکا امروز 

بیش از هر زمان دیگری در جهان منزوی است.
سرلشــکر سلامی گفت: فروپاشــی رژیم صهیونیستی کار 
سختی نیست و اســرائیل دیگر نمی تواند آرامش، آسایش 
و امنیــت را ببیند و اضطراب از ایــن به بعد جزو لاینفک 

صهیونیست هاست.
وی اظهار داشــت: امروز آمریکا و اسرائیل پیروزی خود را 
در غزه با پیروزی بر نوزادان تازه تولد یافته تفسیر می کنند 
و افتخارشــان این اســت که نوزادان را می کشند و این را 
معادل پیروزی می دانند که این بزرگترین خفت و خواری 
برای اســرائیل است و اگر مرد هستند، وارد میدان شوند و 

سینه به سینه با مردان فلسطینی بجنگند.
فرمانده کل سپاه تاکید کرد: مسلمانان انتقام مردم مظلوم 
غــزه را خواهند گرفت و این انتقام تاریخ انقضا ندارد و این 
یک داســتان دامنه دار اســت. امروز رژیم صهیونیستی در 
محاصره دیوارها مانده و از پشت دیوارها می خواهد بجنگد. 
آمریکا هم منزوی شــده و اقتصــاد آمریکا هم تحت تأثیر 
این موضوع دچار مشــکل خواهد شد، چرا که کشورهای 

اسلامی آنان را تحریم می کنند.
سرلشــکر ســلامی اظهار داشــت: عذاب خداوند از جایی 
می رســد که آنها هرگــز تصور نمی کنند کــه در عملیات 
طوفان الاقصی هم شــاهد این موضوع بودیم. وی تصریح 
کرد: هنوز ظرفیت های زیادی باقی اســت که به کار گرفته 
نشــده و دشمنان ما تصور نکنند که می توانند به آرزوهای 

خود برسند و ما به آنان اجازه عرض اندام نمی دهیم.
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گزارش
سرلشکرسلامیدراجتماعبزرگمردمتهران:

اضطرابازاینبهبعدجزولاینفکصهیونیستهاست

رئیس مجلس در جلســه شورای عالی جامعه مدرســین حوزه علمیه قم، گفت: 
ابهامات لایحه عفاف و حجاب در کمیســیون برطرف شده و این لایحه به زودی 

برای بررسی مجدد به شورای نگهبان ارجاع می شود.
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شــورای اســلامی که به شهر مقدس قم سفر 
کرده بود، به منظور ارائه گزارشــی از اقدامات مجلس یازدهم در جلســه شورای 
عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم حضور یافت. در ابتدای این جلسه که عصر 
جمعه )26 آبان( در دفتر جامعه مدرســین حوزه علمیه قم در این شــهر برگزار 
شد، آیت الله حسینی بوشهری ضمن تبریک هفته بسیج، ابراز کرد: رشادت های 
بسیجیان در دوران دفاع مقدس کاملًا مشهود بود و امروز هم که به ظاهر جنگی 
وجود ندارد، بسیج و بسیجیان در کنار مردم به خدمت گذاری مشغول هستند.

رئیس جامعه مدرسین با اشاره به جنایات رژیم صهیونیستی، عنوان کرد: حوادثی 
که امروز در غزه می گذرد، از کشتار کودکان گرفته تا بمباران بیمارستانها و نسل 
کشی بی سابقه یا کم سابقه ای که در حال وقوع است را تسلیت عرض می کنم.

امام جمعه قم همچنین خطاب به رئیس مجلس، تصریح کرد: یکی از دغدغه های 
مجلس باید بهبود وضعیت معیشت مردم باشد و مجلس باید هر چه در توان دارد 

در این خصوص انجام دهد.
در ادامه جلســه، اعضای شــورای عالی جامعه مدرســین به بیان نقطه نظرات، 
دیدگاه ها، ابهامات، سوالات و مطالبات خود از مجلس شورای اسلامی پرداختند.
لزوم توجه به تورم ناشــی از کسری بودجه در تدوین بودجه سال آینده، افزایش 
قیمت اجاره بها و مشــکلات مردم برای تأمین مســکن، برنامه ریزی برای رشد 
جمعیت، لایحه عفاف و حجاب، مشــکلات مربوط به آئین نامه واردات خودرو و 
افزایش قیمت خودروهای داخلی و تأکید بر بهبود وضعیت رفاهی مردم از جمله 
سرفصل های سخنان اعضای جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در این جلسه بود.

در ادامه محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شــورای اســلامی به تبیین عملکرد 
مجلس یازدهم و ارائه پاسخ به سوالات طرح شده پرداخت.

وی در پاســخ به موضوع اصلاح ساختار بودجه و اقدامات مجلس در این باره به 

عنوان یکی از عوامل کنترل تورم، گفت: مجلس یازدهم برای نخستین بار فرایند 
بررسی لایحه بودجه را از یک مرحله ای تغییر داد و دو مرحله ای کرد تا با تصویب 
دو مرحله ای لایحه بودجه، اقدامات جدی تر و موثرتری برای کنترل سقف بودجه 
که یکی از عوامل مؤثر در مهار تورم است، انجام شود و امیدواریم با اجرای دقیق 
این فرایند، نتایج آن در بودجه ریزی های آینده ان شاءالله به تدریج آشکار شود.

رئیس مجلس همچنین با اشــاره به وجود تورم در کشــور، گفت: ممکن است با 
اقدامــات کوتاه مدت یا میان مدت نتوانیم قیمــت 450 قلم کالایی که تورم بر 
اســاس آنها محاسبه می شــود را به میزان مطلوب کنترل کنیم اما معتقدم که 
قادریــم در یک برنامه ریزی دقیق با یک طــرح مدون، قیمت حدود 13 کالای 
اساســی و اصلی زندگی مردم که بخش مهمی از نیازهای هر فردی اســت، را به 
نحوی کنترل کنیم که مردم مطمئن باشــند قیمت این کالاها هر ســال فقط و 

فقط به اندازه میزان افزایش حقوق و دستمزدشان افزایش می یابد.
وی با اشــاره به برخی تخریب ها درباره لایحه عفاف و حجاب به اقدامات مجلس 
در گنجانــدن بخش های فرهنگــی و ایجابی به این لایحــه پرداخت و گفت: با 
شــنیدن انتقادات و پیشــنهادات و مطالبات جمع زیــادی از نخبگان و صاحب 
نظران این موضوع از طیف ها و اقشــار مختلف لایحه ای تدوین شــد که پس از 
بررســی اولیه توسط شــورای نگهبان و طرح برخی ابهامات، اکنون این ابهامات 
در کمیســیون برطرف شده و این لایحه به زودی برای بررسی مجدد به شورای 

نگهبان ارجاع می شود.
وی همچنین با اشــاره به گلایه یکی از اعضای شــورای عالی جامعه مدرسین از 

آئین نامه اجرایی قانون واردات خــودرو، تاکید کرد: ما وظیفه داریم در مجلس 
قانــون خوب و اجرایی بنویســیم و البته توجه کنیم کــه وظیفه اجرا با مجلس 
نیست، به عنوان نمونه در ماجرای قانون مصوب مجلس برای واردات خودرو که 
در این جلســه به آن اشاره شد، انتظار این بود که آئین نامه اجرایی آن به نحوی 
نوشته شود که مشــکلی از مردم حل شود و گلایه ای که مطرح می کنید، گلایه 

مردم، کارشناسان و نمایندگان مجلس نیز است.
وی دربــاره عملکــرد مجلس در حوزه مســکن نیز گفت: مجلــس یازدهم در 
بخش های مختلف مرتبط با مســکن از جمله تعییــن تکلیف خانه های خالی و 
ســاخت مسکن قوانین مهمی مصوب و برای اجرا ابلاغ کرده است، همچنین در 
موضوع اجاره بها نیز طرحی در فرایند قانونگذاری اســت و معتقدیم با اجرای این 

قوانین می توانیم شاهد عرضه مسکن و کنترل بازار باشیم.
رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به روزهای پایانی لایحه برنامه هفتم توسعه 
در مجلــس، گفت: در این زمینه دولــت و مجلس با هم افزایی و همراهی کار را 
پیش بردند تا ان شــاءالله شاهد تدوین یک سند توســعه مبتنی بر ظرفیت های 

کشور برای حل مشکلات و پیشرفت ایران عزیز باشیم.
وی همچنین با اشــاره به اقدامات دولت در حوزه بهداشــت و درمان از موضوع 
کنترل همه گیری کرونا در کشــور به عنوان یک دســتاورد مهم یادکرد و گفت: 
در شــرایطی که روزانه حدود 750 نفر از مردم عزیز ایران قربانی کرونا می شدند 
دولت طی حدود 3 ماه این شــرایط بحرانی را کنترل و با اقداماتی که انجام داد، 

تعداد قربانیان کرونا به کمتر از 10 نفر رسید که حقیقتاً جای تقدیر دارد.
قالیبــاف توجه جدی به مقوله خانواده به عنــوان رکن اصلی جامعه به خصوص 
در برنامه هفتم توسعه و نیز قانون حمایت از خانواده، گفت: در قانون حمایت از 
خانواده مصوبات خوبی انجام شــد که برخی از آن اجرا شده و تأثیر آن نیز قابل 
مشاهده است. همچنین تلاش دولت و مجلس این بوده که در بخش های مختلف 
اقتصادی، فرهنگی، اجتماعی و … خانواده محور باشــد و در هر حوزه ای، تقویت 

سبد خانواده مورد توجه قرار گیرد.

رئیسمجلسشورایاسلامی:

لایحهعفافوحجاببهزودی
بهشوراینگهبانارجاعمیشود

در پی انتشار تصاویری از جشن فارغ التحصیلی پردیس 
کیش دانشگاه صنعتی شریف نهاد نمایندگی مقام معظم 

رهبری در دانشگاه ها توضیحاتی را ارائه داد.
1- ریاســت نهاد نمایندگــی مقام معظــم رهبری در 
دانشــگاه ها به دعــوت امام جمعه کیــش و در موضوع 
مسائل و اقتضائات فرهنگی و اجتماعی بیش از 10 هزار 
دانشجوی دانشــگاه های این جزیره، سفر دو روزه ای به 
جزیره کیش داشته اند و در 4 جلسه مفصل با روحانیت، 
فعــالان فرهنگی انقلابــی، مدیران منطقه و رؤســای 
دانشگاه ها و سه ســخنرانی در مساجد کیش به طرح و 

بررسی مسائل گوناگون پرداخته اند.
2- در حاشیه این سفر و حضور 20 دقیقه ای امام جمعه 
و روحانیــت و رئیس نهاد در جشــن فــارغ التحصیلی 
موضوع خلاف شئون و ضوابط در جلسه اتفاق نیفتاده و 
رفتار های غلط در انتهای مراسم و پس از خروج مهمانان 

رخ داده است.
3- بــه محض اطلاع ریاســت نهاد از حاشــیه های رخ 
داده گلایه و تذکر به رئیس دانشــگاه صنعتی شریف و 

رئیس پردیس کیش داده شــد و منتظر اقدام مناســب 
 دانشــگاه در برخورد با تخلف و پیگیری از وقوع تخلفات 

مشابه هستیم.
4- قاطبه ی دانشــگاهیان، دوســتدار انقلاب و اسلام و 
دلداده ی ایران قوی هستند و بی تردید فضای دانشگاهی 
در شــرایطی بهتر از جامعه به تأمین اهداف عالی نظام 
همت گمارده و ضریب دادن به آســیب های رخ داده در 
این محیط برای آن اســت کــه ذهن متدینین و جامعه 
را نســبت به دانشــگاه بدبین کنند. با افتخار باید گفت 
بهترین برنامه هــای دینی، هیئتی، انقلابــی، خیریه و 
جهادی کشــور در دانشگاه های جمهوری اسلامی ایران 

به صورت مستمر در حال اجرا است.
5- در پایان تاکید می شــود تخلف از حــدود الهی در 
هیچ محیطی پذیرفته نیست و برخورد با ناهنجاری های 
صــورت گرفته مــورد مطالبه نهــاد نمایندگــی مقام 
معظم رهبری در دانشــگاه ها نیز هســت. توفیق خود و 
 همــگان به کســب رضای الهی و عمل بــه وظیفه را از 

خداوند متعال خواستاریم.

توضیحاترستمیدرپیاتفاقاتجشنفارغالتحصیلی
پردیسکیشدانشگاهشریف

بر اســاس رأی دادگاه لاهه، شــرکت FORAFINA در 
خصــوص فروش مواد اولیه جهت ســاخت تســلیحات 
شــیمیایی به عراق در زمان جنگ تحمیلی به پرداخت 

غرامت به جانبازان شیمیایی ایرانی محکوم شد.
به گــزارش فارس، براســاس اعلام مرکــز امور حقوقی 
بین المللی ریاســت جمهوری، رای بدوی دادگاه بخش 
لاهه )رای ماهوی( در خصوص دعوای 5 نفر از مصدومین 
شــیمیایی در جنگ تحمیلی علیه دو شرکت هلندی به 
دلیل فروش مواد شــیمیایی به عراق موســوم به پرونده 
»مصدومین شــیمیایی«، 15 نوامبر 2023 صادر شــده 
اســت. در این پرونــده  5 تبعه ایرانی علیه 2 شــرکت 
 FORAFINA BELEGGINGEN هلندی به نــام های
 OTJIAHA B.V., in  و   I B.V., of Amsterdam
Arnhem  با موضوع جبران خســارت ناشی از صدمات 
حاصل از گازهای ســمی فروخته شــده توسط این دو 
شرکت به عراق در زمان جنگ تحمیلی اقامه دعوا کردند.
براساس  رای دادگاه لاهه، شرکت FORAFINA  )سابقا 
شرکت KBS Holland( در خصوص فروش مواد اولیه 

شیمیایی به عراق در زمان جنگ تحمیلی محکوم شد و 
تقویم خســارت ناشی از محکومیت این شرکت می باید 

در مرحله تعیین خسارت انجام پذیرد.
  OTJIAHA  همچنین در همین رابطه دادگاه شــرکت
آن  مدیــر  و    )Melchemie شــرکت   )ســابقا 
Melchemie  را در رابطــه بــا صدمــات وارده بــه 
خواهان ها ناشــی از گازهای ســمی بکار گرفته شده به 
دلیــل فقدان دلیــل کافی در اثبات آگاهی نســبت به 
استفاده از مواد اولیه تولیدی در اقدامات ممنوعه )حمله 
شــیمیایی( مســئول نشــناخته که موضوع تجدیدنظر 
خواهــی در این بخش از رای توســط وکیل مربوطه در 

حال بررسی جهت اقدام است. 
رژیم بعث در طول جنگ تحمیلی بیش از ســه هزار تن 
انواع تسلیحات ممنوعه شــیمیایی را علیه رزمندگان و 
غیرنظامیان ایرانی بکار گرفت که باعث شهید و مصدوم 
شدن هزاران نفر شــد. در حال حاضر بیش از 65 هزار 
نفر مصدوم شیمیایی در کشور شناسایی شده اند که به 

درمان و مراقبت های پزشکی نیاز مداوم دارند.

محکومیتهلنددرپروندهفروش
سلاحهایشیمیاییبهصدام

عبدالباسط انصاری

سنگ اندازی در پرداخت وام های خرد به مردم
عضو کمیســیون اقتصادی مجلس ضمن انتقــاد از عملکرد بانک ها در پرداخت 
وام های خرد، گفت: لازم اســت که بانک مرکزی و وزارت اقتصاد این موضوع را 

بررسی کرده و کمیسیون اقتصادی نیز به این موضوع ورود کند.
اصغر ســلیمی عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شــورای اسلامی در گفت وگو 
با تســنیم، با اشاره به مشــکلات در ارائه تسهیلات خُرد بانک ها به مردم، گفت: 
وضعیت ارائه تسهیلات خرد به مردم به یک مسئله تبدیل شده است و موجبات 
نارضایتی مردم از سیستم بانکی را به وجود آورده است. وی افزود: بانک ها برای 
پرداخت تســهیلات خرد با درخواست ضامن رسمی سخت گیری  کرده و بر سر 

راه متقاضیان سنگ اندازی می کنند.
عضو کمیســیون اقتصادی مجلس ادامه داد: با وجود اینکه طبق اعلام مسئولان 
بانک مرکزی پرداخت وام های کمتر از 200 میلیون تومان یک ضامن کافی است 

اما بانک ها پرداخت وام را منوط به چند ضامن رسمی می کنند.
ســلیمی با بیان اینکه ضمانت یعنی اینکه یک شــخصی بازگشت پول بانک را 
تضمین کند لذا ضروری نیســت که این فرد فقط کارمند باشــد، گفت: در حال 
حاضر تعداد کارمندان رســمی بسیار کم شده اســت؛ لذا باید 2 برابر جمعیت 
کشــور کارمند داشــته باشــیم تا همه بتوانند وام بگیرند. وی با تأکید بر اینکه 
دریافت ضمانت برای بازگشــت منابع از ســوی بانک ها امری طبیعی اســت اما 
نباید ســختگیرانه باشــد، اضافه کرد: بعضاً مردم با مراجعه به نمایندگان گلایه 
می کنند که ما افراد ضامن را برای اخذ وام به بانک معرفی کرده ایم؛ اما شــرایط 
مدنظر بانک ها مانند اداری و قراردادی یا کارمند بودن را دارا نیســتند و بانک ها 
در این زمینه ســخت گیری می کنند. نماینده ســمیرم گفت: درخواست ضامن 
کارمند رســمی برای دریافت وام های خرد از جمله وام ازدواج از ســوی بانک ها 
یکی از مهمترین موانع ارائه تسهیلات به جوانان است؛ به همین دلیل کمیسیون 

اقتصادی به  موضوع تسهیل شرایط پرداخت این وام ها به جوانان ورود می کند.

سلیمی با اشاره به شرایط اقتصادی کشور، گفت: با این شرایط معیشتی پرداخت 
وام های خُرد یکی از الزاماتی است که باید به صورت جدی در دستورکار بانک ها 
قــرار گیرد. وی با بیان اینکــه رئیس بانک مرکزی و وزیر اقتصــاد باید به این 
موضوع ورود کنند، اضافه کرد: بانک ها در پرداخت تســهیلات تکلیفی ســخت 
گیری می کنند چه برسد به وام های غیر تکلیفی، که ما این مسئله را با دعوت از 

مسئولان مربوطه در کمیسیون اقتصادی پیگیری خواهیم کرد.
عضو کمیســیون اقتصادی با تاکید بر اینکه دولت باید در حوزه تسهیل دریافت 
وام های خُرد اقدامات لازم را انجام دهد، گفت: مردم در قالب مســائلی همچون 
ازدواج، فرزندآوری، اشتغالزایی، جوانی و جمعیت، مسکن و همچنین تسهیلات 
ســرمایه در گردش و تسهیلات تولید دچار مشکل هستند و سیستم بانکی هیچ 
نقشی در حل مشکلات مردم در حوزه های مورد ذکر حتی در بحث تولید ندارد 
تا نیازهای ضروری مردم برطرف شود و برای تحقق این مهم وزیر اقتصاد باید با 

جدیت پیگیری های لازم را انجام دهد.


